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Når Marte Gerhardsen tar over som utdannings-
 direktør i Oslo, mener nok noen at det er som 


«hoppe etter Wirkola», altså Astrid Søgnen.
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Elevene i Vaksdal hadde lavere standpunkt-
 karakterer enn landsgjennomsnittet. Derfor 
 hentet kommunen inn et statlig veilederkorps 
 i to år for å få hjelp til å løse problemet.
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Forsidebildet  
 – Vi var i god driv med utviklings-


arbeid allerede. Veiledning fra 
 Utdanningsdirektoratet var bare 


en hjelp i prosessen, sier 
 oppvekstsjef i Vaksdal kommune, 


Ann Kristin Bolstad. 


Foto: Silje Katrine Robinson


For ti år siden åpnet de første skoleeierne og skolelederne 
 i Norge dørene for Utdanningsdirektoratets veilederkorps; 


eksperter som skulle bistå de skolene som slet med lave 
 elevresultater, mobbing eller dårlig læringsmiljø. Etter 
 to års prøveperiode tidde selv skeptikerne. Skoleledere, 
 lærere og skoleeiere fortalte om nyttig bistand fra direkto-
 ratets utsendte. Dersom veiledningen skal fortsette å være 
 et vellykket tiltak, må imidlertid frivilligheten i ordningen 
 ikke rokkes ved. 


Ideen til veilederkorpset kom fra stortingsmeldingen  
 Kvalitet i skolen (2007-2008). Sliter en skole med for 
 eksempel dårlige standpunktkarakterer, eksamensresul-
 tater eller lav score på nasjonale prøver, tilbys de veiledning. 


Utdanning har besøkt én av dem som takket ja til veile-
 derkorpset, Vaksdal skule i Hordaland. Etter en litt trøblete 
 start sitter både rektor og skolesjefen der igjen med gode 
 erfaringer. Spørsmålet er: Ville de gjort det, om tilbudet ikke 
 var frivillig? 


I Storbritannia er det ikke det. Der kontrollerer The Oﬃce 
 for Standards in Education (Ofsted) alle oﬀentlige skoler og 
 noen private. De med svakest resultater får oftere besøk, 
 og skoleledergrupper og lærere står klare til å rykke inn på 
 skoler som ikke når opp til nasjonal standard. 


Vi har ikke britiske tilstander riktig ennå, men tendensene 
 er der. I 2016 vedtok Unge Høyres landsstyre at de ville ha 
 en liste over skoleeiere som «presterer lavere enn en fag-
 lig ansvarlig grense eller som ikke tilfredsstiller kravene til 
 godt psykososialt miljø». Ungdomspolitikerne mente disse 
 skoleeierne burde settes under statlig administrasjon. Året 
 etter ville daværende kunnskapsminister Torbjørn Røe 
 Isaksen og Høyre ha en nedre grense for skolekvalitet. 


Regjeringspartiene støttet forslaget, men ﬂertallet endte 
 på en ordlyd uten kvantitativ grensesetting. 


Vi har fortsatt PISA-testen, nasjonale prøver, kartlegginger 
 og den omstridte skolebidragsindikatoren der norske sko-
 ler og elever rangeres. Resultatene har sikkert gitt grunnlag 
 for gode faglige diskusjoner og gitt både skoler og forskere 
 interessante data de kan jobbe videre med. De kan likevel 
 ikke alene brukes til å gi noen dom over skolekvaliteten. 


De er ikke et politisk karakterkort, og de kan ikke være 
 grunnlaget for at skoleledere og skoleeiere skal fratas tillit 
 og ansvar. Til det er det altfor mye som ikke måles. 


Skal veiledningskorpsene fortsatt være et nyttig verk-
 tøy, må politikerne vise tillit til at rektorer og skolesjefer 
 avgjør når de trenger hjelp. Og de utsendte må ankomme 
 med ydmykhet i koﬀerten. Som skolesjefen i Vaksdal sier 
 det: – Å veilede er å gå side om side. Det foregår ikke oven-
 fra og ned. De kunne ikke komme 


utenfra og tenke at de hadde alle 
 løsningene. 



Nøkkelen er frivillighet



Utdanning på nettet   


I Utdannings nettutgave ﬁnner du blant annet løpende nyhetsdekning og debatt, utgaver av  
 bladet i pdf-format og som eblad, samt informasjon om utgivelser: utdanningsnytt.no
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2. nestleder Hege Valås
 Sekretariatssjef Lars Erik Wærstad
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Trykksak
 5041 0004


Denne utgaven av Utdanning gikk i trykken 6. 


september. Dermed ﬁkk vi ikke med resultatet 
 av kommune- og fylkestingsvalget. I neste 
 utgave følger vi imidlertid opp med dekning av 
 de politiske følgene av årets valg. På nettut-
 gaven Utdanningsnytt.no kan du i mellomtiden 
 følge med på vår løpende nyhetsdekning av 
 valget.



 Utdanning og valget
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 Tre tiår med lesestrev 


– Å lese høyt i klassen var et mareritt. Jeg leste 
 jo også ekstremt seint, sier spesialpedagog  Elin 
 Natås (64). Først som 36-åring lærte hun å lese.
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(4)TEKST   Kirsten Ropeid  |  kr@utdanningsnytt.no


I et leserinnlegg på Utdanningsnytt.no skreiv Siri 
 Skjæveland Lode, sentralstyremedlem i Utdan-
 ningsforbundet, om en elev som hadde fått sin 
 fridans vurdert etter et skjema, der han blant anna 
 var ført opp i rubrikken for å danse «tidvis rytmisk 
 korrekt».


«Jeg mener oppriktig at dette er uakseptabel 
 praksis. Denne episoden er dessverre ikke bare 
 et enkelttilfelle. Det er på høy tid med en faglig 
 debatt blant lærere om hva slags vurderingsprak-
 sis vi kan innestå for», skreiv Lode i innlegget.


– Ikke bare toppstyrt


– Vi er vant til at debatten om detaljerte og skje-
 matiske vurderinger er en debatt om at skolemyn-
 dighet og skoleledelse presser dette på lærerne. 


Men stemmer det alltid?


– Sandefjord kommune er et eksempel på at 
 politikerne ville detaljstyre lærernes vurderinger. 


Men der politikerne ikke gjør det, der lager vi i stor 
 grad sjøl skjema for å detaljvurdere. Så dette er 
 ikke så enkelt som å skylde på nivået over oss.


– Hvorfor gjør lærere det da?


– De gjør det fordi underveisvurdering er 
 svært viktig for elevenes læring. Men over tid har 
 lærerne gjort underveisvurderingene altfor instru-
 mentelle. Vi må ikke glemme at vurderingene skal 
 fremme læring.


Siri Skjæveland Lode mener lærere ikke skal  
 vurdere alt elevene gjør i skolen. 


– Ingen lærer noe av å få høre at man danser 
 tidvis rytmisk korrekt. Opplevelse og utvikling har 
 sin egenverdi. I den egenverdien er det mye læring, 
 sjøl om læringa ikke kan beskrives i vedtatte kjen-
 netegn, understreker hun.


– Lærere har handlingsrom


– Setter likevel ikke vurderingsforskriftene og 
 kompetansemålene store krav til at lærerne 
 dokumenterer sine vurderinger?


– Krava er ikke større enn at vi har et handlings-
 rom. Lærere må stoppe opp og tenke gjennom hva 
 de gjør og hvorfor de gjør det. Dette starta med 
 læreplanen Kunnskapsløftet. Men planen setter 
 likevel ikke så detaljerte vurderingskrav. Det er 
 noe vi har skapt lokalt  når vi har brutt planen ned 
 og laga nye lokale mål, sier Lode.


– Ikke samme feil igjen


– Nå skal vi i gang og arbeide etter den nye planen, 
 med dybdelæring, tverrfaglige tema og kritisk 
 tenking, fortsetter hun.



  Vurdering



Aktuelt



Advarer mot   å bryte de nye  



læreplanene ned  til lokale mål


– Det er vi lærere som 
 skal tolke dette. Da må 
 vi ikke gjøre samme fei-
 len en gang til og bygge 
 opp et nytt kriterie-
 regime for vurdering. 


Det blir det ingen fag-
 fornyelse av.


– Hvor forskjellig bør 
 det bli, det vurderings-
 arbeidet den enkelte 
 lærer eller den enkelte 
 skole driver?


– Til sjuende og sist er det bare vi i lærerpro-
 fesjonen som er ansvarlige for den vurderings-
 praksisen barn og unge opplever. Men det er alltid 
 fagkollektivet, ikke den enkelte lærer, som skal 
 tolke dette. Og vi vil komme langt med en enhetlig 
 fortolking om vi tar utgangspunkt i skolens for-
 målsparagraf og lærernes etiske plattform, sier 
 Siri Skjæveland Lode.


«Vurderingsskjema for 
 kreativ dans» brukes til  
 å evaluere elevers 
 egenkomponerte dans i 
 forbindelse med kropps-
 øvingsundervisningen. 


FOTO PRIVAT



Elever ﬁkk sin egenkomponerte dans evaluert  med et skjema. – Lærere vurderer detaljer i  elevenes prestasjoner som ingen har bedt dem  om å vurdere, sier Siri Skjæveland Lode,  



sentralstyremedlem i Utdanningsforbundet. 


Siri Skjæveland Lode. 
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Utdanningsdirektoratet: 



Det er opp til lærerne  



å lage vurderingsskjemaer



 Skolefritidsordningen



Regjeringen setter   tak på SFO-prisen  


 Prisen for skolefritidsordningen (SFO) vil bli 
 lavere for mange familier med dårlig råd fra 2020. 


Det er et skritt på veien mot målet om gratis kjer-
 netid, lover Venstre, som har fått gjennomslag i 
 regjeringen for at det settes et tak på 
 SFO-betaling. 


En SFO-plass for 1.- og 2.-klassinger skal koste 
 maks 6 prosent av familiens inntekt fra neste 
 høst. Dessuten blir det gratis SFO for elever som 
 går i 5.–7. klasse og har særskilte behov. 


Pristaket koster staten 58 millioner kroner i 
 2020. Fra 2021, når prisreduksjonen gjelder for 
 hele året, blir kostnaden på statsbudsjettet snaut 
 140 millioner kroner. @NTB



Utdanningsdirektoratet er i gang  med å lage «kjennetegn for mål- oppnåelse» til læreplanene som  kommer i 2020. Lærerne kan  avgjøre om og hvordan vurderings- skjemaer brukes. 


TEKST  Marianne Ruud  | mr@utdanningsnytt.no 


– Vi jobber for tiden med kjennetegn på målopp-
 nåelse for alle fagene i grunnskolen, også de 
 praktiske og estetiske fagene. Kjennetegnene 
 blir en del av støtten vi skal gi i arbeidet med de 
 nye læreplanene i fagfornyelsen som kommer i 
 2020, sier avdelingsdirektør Hedda Birgitte Huse i 
 Utdanningsdirektoratet.


Men en fast mal for hvordan vurderingsskjema-
 ene skal se ut, kommer Utdanningsdirektoratet 
 ikke til å utarbeide.


– Læreren må selv avgjøre hva som er mest hen-
 siktsmessig for å fremme læring hos sine elever, 
 også når det gjelder bruk av vurderingsskjemaer, 
 fastslår Huse.


Advarer mot mange og detaljerte mål


Hun legger samtidig til at evalueringer har vist at 
 for mange og for detaljerte mål eller kriterier gjør 
 det utfordrende for elevene å forstå hvilken kom-
 petanse de faktisk skal oppnå.


– Arbeidet med vurdering og læreplaner må 
 ta hensyn til at elevene skal forstå hva de skal 
 lære og hvorfor de skal lære det. Samtidig skal 
 vurderingen bidra til at elevene utvikler den kom-
 petansen som står beskrevet i de nasjonale lære-
 planene, sier Huse.


– Kommer det endringer i forbindelse med de 
 nye læreplanene som gjør at vurdering for læring 
 bør praktiseres på en annen måte?


– Nei, prinsippene i vurdering for læring gjelder 
 fremdeles. Målet er at elevene skal få støtte mens 
 de lærer. I det ligger det at lærere skal bruke sitt 
 profesjonelle skjønn i vurderingspraksisen sin. 


Lærerne skal også legge til rette for elevenes 
 lærelyst, sier Huse.


Elevene skal inkluderes i vurderingsarbeidet
 Hun legger til at elevene skal få tro på at de kan 
 fortsette å lære og utvikle seg. De skal også for-
 stå hva de skal lære og hvorfor.


– Gode vilkår for denne måten å vurdere på opp-
 når lærerne ved å gi elevene tilbakemeldinger som 
 fremmer læring underveis. Elevene skal involveres 
 i vurderingsarbeidet og reﬂektere over sin egen 
 læring. Disse prinsippene egner seg godt i arbei-
 det med for eksempel dybdelæring, hevder Huse.


– Bør man ta spesielle hensyn når elever vur-
 deres i for eksempel kroppsøving eller estetiske 
 fag?


– Kompetansemålene i de nasjonale lærepla-
 nene er grunnlaget for vurdering i alle fag, også 
 kroppsøving og praktiske og estetiske fag. Men 
 det spesielle med kroppsøving er at elevenes inn-
 sats er en del av kompetansen i faget og skal inngå 
 i vurderingen, sier Huse.


Hun presiserer at innsats i kroppsøving inne-
 bærer at eleven prøver å løse utfordringer i faget 
 etter beste evne, uten å gi opp. Eleven skal blant 
 annet vise selvstendighet, utfordre egen fysisk 
 kapasitet og samarbeide med andre.


– Opplæringen i kroppsøving skal legge til rette 
 for at elevene ﬁnner glede i å bevege seg, og glede 
 i å ha en fysisk aktiv livsstil ut fra egne forutset-
 ninger. Derfor er innsats en del av kompetansen i 
 faget.


V


– Læreren må selv 
 avgjøre hva som er mest 
 hensiktsmessig for å 
 fremme læring hos sine 
 elever, også når det gjelder 
 bruk av vurderingsskje-
 maer, sier avdelingsdirek-
 tør Hedda Birgitte Huse i 
 Utdanningsdirektoratet. 


FOTO UDIR
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Et nytt nasjonalt tilsyn skal  kontrollere økonomien i private  barnehager. Tilsynet legges til  Molde.  


TEKST OG FOTO  Jørgen Jelstad | jj@utdanningsnytt.no 


Det melder regjeringen i en pressemelding. 


– Utdanningsdirektoratet har allerede en avde-
 ling i Molde. De har derfor gode forutsetninger for 
 å bygge opp et nasjonalt tilsyn med barnehager. 


Slik får vi et samlet, spesialisert fagmiljø som kan 
 løse tilsynsoppgavene effektivt, sier kunnskaps-
 minister Jan Tore Sanner (H) i pressemeldingen. 


Bygges opp over tid


Det er i dag rundt 3000 private barnehager i 
 Norge. Det nye nasjonale tilsynet skal bygges opp 
 over tid og på sikt bestå av om lag 30 årsverk. 


Tidligere har hver enkelt kommune hatt ansva-
 ret for økonomisk tilsyn med private barnehager. 


Ifølge en undersøkelse fra Agenda Kaupang 
 gjennomførte kun én prosent av de private barne-
 hagene økonomisk tilsyn i perioden 2013–2016.


Flere enkeltsaker omtalt på Utdanningsnytt.no 
 har vist at dette har vært en komplisert og  
 krevende oppgave for mange kommuner. 


– Nei, det har vi ikke kapasitet til. Vi er en liten 
 kommune. Skulle vi ha gjennomført økonomisk til-
 syn, måtte vi leid inn profesjonell hjelp, sa rådgiver 
 Mariann Båtnes i Hareid kommune til Utdannings-
 nytt.no tidligere i år.


Store kommuner, som Ålesund, har gjennomført 
 ﬂere økonomiske tilsyn med barnehager, men også 
 de har fortalt om hvor mye det krever: – Sånn det 
 er nå, bruker vi veldig mye tid på dette, sa Astrid 
 Ås Larsen i Ålesund til Utdanningsnytt.no i februar 
 i år. 


Nylig krevde Trondheim kommune to millioner 
 kroner tilbake fra en barnehage drevet av Gnist-
 kjeden. Årsaken var at kommunen mente de hadde 
 operert med for lav bemanning og for høye admi-
 nistrasjonskostnader. I Oslo ﬁkk en enkeltstående 
 barnehage et tilbakebetalingskrav på 1,5 mil-
 lioner kroner fordi kommunen mente det var gitt 


for høye lederlønninger og for høy intern husleie. 


Begge sakene er klaget inn til fylkesmannen.


Ønsker bedre kontroll med kjedene


De siste årene har ﬂere kommuner gjennomført 
 tilsyn og avdekket misbruk av barnehagepenger 
 blant ﬂere barnehageeiere. Samtidig har antal-
 let barnehager drevet av store barnehagekjeder 
 vokst kraftig. Disse barnehagekjedene driver på 
 tvers av kommunegrenser.


– Kommunene kan i dag bare føre tilsyn i egen 
 kommune. Det gjør det vanskeligere å følge pen-
 gene, sier Sanner. 


Kommunene vil fortsatt føre tilsyn med barne-
 hagene på alle andre områder enn økonomi. 



  Private barnehager



30 årsverk skal ha kontroll med  pengebruken i 3000 barnehager 



Aktuelt 



 Etikk



– Lektorstudenter lærer for  lite om å håndtere rasisme


Lektorstudent Sarah Lilleberg Safavifard ved Uni-
 versitetet i Oslo har nettopp begynt på sitt tredje 
 studieår. Hun er opptatt av at hun som nyutdannet 
 lektor skal undervise et mangfold av elever: – Jeg 
 har gjennomgått de nasjonale retningslinjene for 
 lektorutdanningen, sier hun til Utdanningsnytt.no: 


– Ordet rasisme er kun nevnt i én setning og kun på 
 lektorutdanningen for 8.-13. trinn, for 1.-7. trinn 
 er temaet ikke nevnt i det hele tatt. Det har hendt 
 at forelesere er innom temaet, men det blir veldig 
 tilfeldig.


Regjeringen laget i 2014 en handlingsplan mot 
 radikalisering og voldelig ekstremisme. I 2016 
 kom det en handlingsplan mot antisemittisme.  


22. august i år kom nyheten om at regjeringen skal 
 lage en handlingsplan mot muslimhets. 


Pengebruken i de store barnehagekjedene skal nå under 
kontroll. Bildet viser Torshovhagen private barnehage 
i Oslo, der de tidligere eierne måtte betale tilbake 4,7 
millioner kroner etter tilsyn. Nå er barnehagen kjøpt opp 
av Læringsverkstedet.
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 PBL-oppgjøret



– En framtidsretta og   god pensjonsavtale 



26. august ble Utdanningsfor- bundet og Private Barneha- gers Landsforbund enige om  en ny pensjonsavtale for de  ansatte. Utdanningsforbun- dets forhandlingsleder Terje  Skyvulstad er svært fornøyd. 


TEKST   Paal Svendsen  |  ps@utdanningsnytt.no 


Avtalen gir medlemmene en sparesats til egen 
 pensjon på 7 prosent av lønnen sin. Det er det høy-
 este sparenivået som loven åpner for. Den enkelte 
 vil kunne ta ut pensjon ﬂeksibelt fra 62 år og kom-
 binere arbeid og pensjon, ifølge udf.no.


– Vi har fått til en framtidsretta, god pensjons-
 avtale for de ansatte i PBL-barnehagene. Den 
 nye ordningen er en såkalt hybridpensjon. Den vil 
 sikre livsvarige pensjoner som er like for kvinner 
 og menn, uttaler Terje Skyvulstad på forbundets 
 nettsider.


For å få til den nye pensjonsavtalen måtte par-
 tene avtale en overgangsløsning der de ansatte 
 betaler litt mer av sparingen til egen pensjon. 


Overgangsordningen innebærer at arbeidsgiver 
 betaler 4 prosent og arbeidstaker betaler 3 
 prosent av pensjonssparingen. Partene har som 
 målsetting at senest fra 2023 skal arbeidsgiver 
 betale 5 prosent og ansatte betale 2 prosent.


Også enige om lønn


– Det har blitt et bra oppgjør som ligger på nivå 
 med lønnsoppgjørene i samfunnet for øvrig. Vi har 
 jobbet for å få en lignende fordeling som vi ﬁkk 
 for de barnehageansatte i kommunene. Det mener 
 jeg vi har greid, sier Skyvulstad.


Utdanningsforbundets medlemmer får gene-
 relle lønnstillegg fra 1. mai 2019, minimum 12.000 


Den nye pensjonsav-
 talen innebærer et årlig 
 innskudd på til sammen 7 
 prosent av pensjonsgrunn-
 laget fra første krone. 


ILL.FOTO PAAL SVENDSEN


Forhandlingsleder i 
 PBL-oppgjøret for Utdan-
 ningsforbundet, nestleder 
 Terje Skyvulstad.   


ARKIVFOTO MARIANNE RUUD



Enighet med FUS-barnehagene


Partene i FUS, Delta, Fagfor-
 bundet, FUS og Utdannings-
 forbundet, ble 25. august 
 enige om årets lønnsoppgjør.


– Det har blitt et akseptabelt 
 oppgjør, og det ligger på nivå 
 med øvrige lønnsoppgjør i sam-
 funnet. Ønsket var å få en for-
 deling som var på samme nivå 
 som for de barnehageansatte i 


kommunene og i PBL. Det har vi 
 lyktes med, sier forhandlings-
 leder Gun Hafsaas i Utdannings-
 forbundet på forbundets 
 nettsted.


Utdanningsforbundets med-
 lemmer får generelle lønnstillegg 
 fra 1. mai 2019 på minimum 
 12.000 kroner. I tillegg er det gitt 
 særskilte minstelønnshevninger 
 fra 1. juli 2019 og 1. januar 2020, 


slik at minstelønnsnivåene i FUS 
 blir tilsvarende lønnsnivåene for 
 barnehageansatte i kommunal 
 sektor.


Rundt 800 medlemmer av 
 Utdanningsforbundet er omfat-
 tet av oppgjøret. FUS er en 
 privat barnehagekjede med om 
 lag 170 barnehager i hele Norge. 


FUS-barnehagene eies og drif-
 tes av Trygge Barnehager. 


kroner. I tillegg er det gitt særskilte minstelønns-
 hevninger fra 1. juli 2019 og 1. januar 2020, slik at 
 minstelønnsnivåene i PBL blir tilsvarende lønns-
 nivåene for barnehageansatte i kommunal sektor, 
 ifølge udf.no.


PBL: – Samme pensjonsutgifter som i dag
 PBLs administrerende direktør Anne Lindboe er 
 også fornøyd.


– Vi har vært innforstått med at barnehagene 
 i fremtiden skal bruke om lag like mye penger på 
 pensjon som i dag. Med denne avtalen sikrer vi 
 ansatte i PBL-barnehagene sektorens beste pen-
 sjonsytelser, uten at det koster barnehagene noe 
 mer enn i dag, sier administrerende direktør Anne 
 Lindboe i PBL i en pressemelding.


Hun mener pensjonsavtalen vil gi svært gode 
 betingelser for de ansatte, uten at den i sum vil bli 
 dyrere for arbeidsgiverne enn dagens ordning. 


– Derfor er dette en veldig god avtale, både for 
medlemmene våre og for de ansatte i PBL-barne-
hagene, sier hun.
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Aktuelt   namn


Kvifor skal vi ha ei språklov, når språk i seg sjølv 
 er både lov og anarki? Språka har innebygde 
 lover for både grammatikk og uttale, samtidig 
 som det irriterer mange at språk utviklar seg 
 heilt styrlaust. 


Det er ei stor styrke at den gamle mållova nå blir 
 erstatta av ei språklov med juridiske reglar for 
 bruk av det einskilde språket i det oﬀentlege rom. 


Mange ser på skriftspråket er det «eigentlege» 


språket. Det er likevel det munnlege språket som 
 er det primære. Og her skjer utviklinga fort, særleg 
 når det gjeld å skape nye ord. Men i skriftspråket 
 gjeld ingen naturlover. Skriftspråket er ein kon-
 sensus som vi skaper.


Du har sagt at framlegget til ny lov gir auka sta-
 tus til dei norske språka. Kvifor treng dei det?


Norsk er under press, særleg frå engelsk. Nynorsk 
 er under sterkare press, og minoritetsspråka, som 
 dei samiske språka, kvensk og teiknspråk, er 
 under enda sterkare press. Da er det viktig at det 
 einskilde språket får ei klar juridisk stilling og blir 
 lovfesta som oﬃsielle språk.


«Språkleg signalfeil» sa Språkrådet om nam-
 neskiftet frå NSB til Vy. Med den nye lova får 
 de meir å seie i slike namnesaker. Smakar det 
 godt?


Brukar staten namn som ikkje er norske, blir sig-
 nalet at norsk ikkje er godt nok. Difor er vi glade 
 for at den nye lova seier at oﬀentlege etatar skal 
 ha norske namn, skrive med norsk rettskriving. 


«OsloMet», namnet på det nye universitetet i Oslo, 
 hadde vi kunna stanse med den nye lova. Lover 
 har jo ikkje tilbakeverkande kraft, men det er lov 
 for institusjonane å ombestemme seg. 


Namneskiftet frå  Statoil  til «Equinor» hadde 
 vi ikkje kunna stanse, for den nye lova skal ikkje 


gjelde for selskap der staten berre er deleigar.  


«Vårt purpose skal være å levere. Språkrådet 
 skal være den foretrukne totalleverandøren av 
 språkopplevelser», sa du i ei harselerande  
 juksemelding 1. april i år. Kvifor er innhalds-
 laust jålespråk så populært? 


Mange vil vere språklege påfuglar. Det er rart at 
 dei ikkje heller vil vere saklege og lette å forstå. 


Særleg er det rart at oﬀentlege etatar, heller enn å 
 få språkråd heilt gratis frå oss, kjøper seg proﬁle-
 ring frå ein konsulent som har vore i utlandet og 
 lært noko nytt.


Du får halde ein undervisningstime for det  
 norske folk. Kva handlar timen om?


Om rikdomen i språkmangfald, både for samfun-
 net og for den einskilde! Landet vårt har alltid vore 
 ﬂeirspråkleg, sjølv om vi ikkje alltid har erkjent 
 det. At barn i norske klasserom i tillegg til norsk 
 også snakkar samisk eller somalisk, kvensk eller 
 kurdisk, det er rikdom. Språket er vegen inn i 
 andre kulturar. 


Kva for ein kjend person ville du hatt som 
 lærar?


Ei forelesing av Umberto Eco hadde vore gjævt! 


Han har skrive fantastiske romanar, som «Rosens 
 navn». Samstundes var han professor i semiotikk, 
 læra om dei teikna og symbola vi brukar når vi 
 kommuniserer. Semiotikk er ein del av språkvit-
 skapen og altså innanfor mitt felt. 


Kva gjer du for å redde verda?


Skal vi ha ein god debatt om tiltak mot klimakrise 
 og miljøproblem, må norske forskarar formidle 
 resultata sine til oss på norsk. I Språkrådet arbei-
 der vi for det norske fagspråket! 



 Åse Wetås  (47)   


Kven 


Direktør i Språkrådet 
 Aktuell


Kulturdepartementet 
 har sendt framlegg til 
 språklov på høyring. 


Framlegget gir meir 
 makt til Språkrådet.



Gler seg over   å få meir makt



«Brukar staten namn  som ikkje er norske,  blir signalet at norsk  ikkje er godt nok.»



Framlegget til ny språklov vil gi Språkrådet makt til å stoppe namn   som «OsloMet».       


TEKST  Kirsten Ropeid | kr@utdanningsnytt.no       FOTO  Norsk Språkråd
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LÆR Å LESE MED DONALD JUNIOR!



Donald Duck Junior  er et supert læremiddel for de som skal lære å lese! 



Donald-historier i store ruter med enkle tekster gjør det lettere å lære å lese. 



Bladene inneholder også oppgaver, faktasider, månedens følelse, fargelegging og plakat.



ØNSKER DU Å BESTILLE ET 



KLASSESETT MED DONALD JUNIOR? 



Gå inn på: serie.no/produkt/skole


© Disney



FAKTA OM HJERNEN 


PANNELAPPEN
 Et ormråde for 
 konsentrasjon, problem-


løsning, planlegging … 
 Hm. Interessant. 


BROCAS OMRÅDE
 Språksenteret i hjernen! 


Når du leser dette … 
 WERNICKES 


OMRÅDE


… bruker du denne 
 delen av hjernen. 


AMYGDALA
 Det følsomme delen av 
 hjernen. Hvis du er redd 
 så er denne delen aktiv! 


GISP! Hjelp! 


ISSELAPPEN
 Samordner følelser, 


blant annet AUU! 


SMERTE! 


HJERNESTAMMEN
 Dette området styrer indre 


organer. Som hjertet ditt.  


BAKHODELAPPEN
 Se! Her er syns-
 senteret i hjernen! 


LILLEHJERNEN
 Prøv å stå på ett bein når 
 du leser dette, så bruker 
 du denne delen av 


hjernen! 


HJERNETRIM
 Nr 6 - 2019


Serier
 Fargelegg
 TEMA:


hjernen


Med hjerneforsker Kaja Nordengen! 


© Disney


FAKTA OM HJERNEN
 PANNELAPPENEt ormråde for
 konsentrasjon, problem-
 løsning, planlegging …Hm. Interessant.


BROCAS OMRÅDE
 Språksenteret i hjernen!Når du leser dette …
 WERNICKES 
 OMRÅDE


… bruker du denne
 delen av hjernen.


AMYGDALA
 Det følsomme delen avhjernen. Hvis du er redd
 så er denne delen aktiv!GISP! Hjelp! 


ISSELAPPEN
 Samordner følelser,blant annet AUU! 


SMERTE! 


HJERNESTAMMEN
 Dette området styrer indreorganer. Som hjertet ditt.


  
 BAKHODELAPPENSe! Her er syns-senteret i hjernen!


LILLEHJERNEN
 Prøv å stå på ett bein når
 du leser dette, så brukerdu denne delen avhjernen! 


PLAKAT



Man lærer så lenge man leser


© Disney
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Da  korpset  ko



Hovedsaken



Skoleveiledning


Vaksdal skule i Hordaland får 
snart nytt skolebygg, til stor glede 
blant de ansatte. Oppfølging fra 
veiledere fra Utdanningsdirekto-
ratet har også ført til et og annet 
nytt for skolelederne i kommunen.
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om til Vaksdal



I ti år har de veiledet skoleledere med å løse problemer. 



I Vaksdal kommune begynte Veilederkorpsets innmarsj 

med en tillitskrise.



(12)TEKST  Jørgen Jelstad | jj@utdanningsnytt.no 
 FOTO  Silje Katrine Robinson


– Umiddelbart var det en litt ekkel følelse av 
 nederlag, sier Monika Antun, rektor ved Vaksdal 
 skule i Hordaland. 


Tanken slo henne da hun først ﬁkk høre at Vei-
 lederkorpset skulle inn i kommunen. 


– Men så snudde det fort. Hvis noen kan lære 
 oss noe, er det ﬂott. Men vi følte jo ikke at vi var 
 dårlige, sier Antun.


Skoleledelsen i Vaksdal kommune hadde imid-
 lertid undret seg over én ting. Et unormalt avvik 
 som første gang dukket opp under et ledermøte 
 for ﬂere år siden. 


– Møtet ble avholdt i Toskedalen så vi kalte det 
 for «Stupid Valley Conference», sier Antun og ler 
 godt. 


Der analyserte de resultatene for elevene i kom-
 munen og fant noe rart. Elevene ﬁkk betydelig 
 lavere standpunktkarakterer enn landssnittet. 


Mens de til eksamen og nasjonale prøver gjorde 
 det like bra som resten av landet. Vanligvis er det 
 motsatt, at elevene får bedre standpunktkarakte-
 rer enn eksamenskarakterer. Men ikke i Vaksdal.


– Elevene har alltid skåret veldig høyt på triv-
 sel her i kommunen. Forskningen viser at høy 
 trivsel henger sammen med gode resultater, men 
 det hang ikke helt sammen hos oss når det gjaldt 
 standpunktkarakterene, sier Antun.


De skjønte at dette måtte de ta tak i og begynte 
 mer målrettet arbeid for å gjøre noe med det. Det 
 var da de ringte fra Fylkesmannen i Hordaland 
 med et tilbud. 


Kunne Vaksdal kommune tenke seg å få inn et 
 veilederkorps?



Skal, skal ikke


Etter at Veilederkorpset første gang ble testet ut i 
 2009, har ordningen vokst. Nå er tilbudet en sen-
 tral del av det som kalles Oppfølgingsordningen. 


Fylkesmennene sjekker om kommuner trøbler 


med lave elevresultater, dårlig gjennomføring i 
 videregående eller om elevundersøkelsen viser 
 problemer med mobbing og læringsmiljø. Så hører 
 de med kommunen om de kan tenke seg en hjel-
 pende hånd. Rundt halvparten av kommunene i 
 Oppfølgingsordningen velger å få inn et veileder-
 korps. Slik som i Vaksdal.


For øyeblikket består Veilederkorpset av 50 vei-
 ledere som er inne i 39 kommuner, ifølge Utdan-
 ningsdirektoratet. Gjennom ti år har de veiledet 
 rektorer ved ﬂere hundre skoler i tillegg til skole-
 sjefene i kommunene hvor skolene ligger.


Rektor Monika Antun viser vei gjennom sko-
 lekorridoren, hvor veggene er malt med sebraer, 
 giraﬀer, slanger, aper og en kaktus. Men veggma-
 lerier kan ikke skjule et gammelt bygg preget av 
 vestlandsvær og generasjoner med elever. Nå skal 
 det bygges nytt. 


– Det gleder vi oss til, sier Antun før hun viser 
 vei inn i lærerværelset.


Utenfor vinduene faller lett regn over majes-
 tetiske fjell og de store fabrikklokalene til Felles-
 kjøpet som ligger ved fjordkanten. Snart kommer 
 også oppvekstsjef i kommunen, Ann Kristin Bol-
 stad, inn døren. 


– Én av rektorene og jeg dro på et møte med 
 fylkesmannen om Veilederkorpset. Der hadde vi 
 en god diskusjon. Så var det litt skal, skal ikke, sier 
 Bolstad.


Det ble til slutt skal. 


– Var det ubehagelig å si til rektorene at nå skulle de 
 få veiledning?


– Nei. Da vi valgte å søke, tenkte ikke jeg at 
 det var fordi vi var dårlige. Vi var i god driv med 
 utviklingsarbeid allerede, dette var bare en hjelp 
 i prosessen.


Bolstad er skolesjef nå, men hun har selv vært 
 lærer. Hun vet at denne type arbeid krever at 
 lærerne og rektorene selv ønsker å gå inn i det. 


– Min tanke var at hvis de tillitsvalgte var med 
 fra starten, klarer vi dette i lag.



«Å veilede er å gå side om side.  



Det foregår ikke ovenfra og ned.  



De kunne ikke komme utenfra og   tenke at de hadde alle løsningene.» 


Rektor Monika Antun 
 anbefaler skoler og  
 kommuner å hive seg på 
 ordningen med veileder-
 korps om de får sjansen.  


– Det er mye å lære. Men 
 tenk grundig gjennom hva 
 du vil ha ut av det, sier hun. 



    Veileder- korpset


Startet som et prøve-
 prosjekt i 2009 og ble 
 en permanent ordning 
 fra 2011.


Veilederkorpset er en 
 sentral del av Oppføl-
 gingsordningen, hvor 
 kommuner med skole-
 utfordringer får tilbud 
 om statlig støtte og 
 veiledning.


Det er rektorene og 
 de kommunale sko-
 lesjefene som får 
 veiledning.


Korpset består nå av 
 50 veiledere og er 
 inne i 39 kommuner i 
 perioden 2017-2019. 


Veiledningen varer i 
 inntil 2,5 år.


Veilederne har selv 
 bakgrunn fra skolele-
 delse og skoleeierskap 
 og plukkes ut av Utdan-
 ningsdirektoratet etter 
 søknad.


Oppfølgingsordningen 
 har en prislapp på 43 
 millioner kroner i året.


Kilde: 


Utdanningsdirektoratet.



Hovedsaken



SKOLEVEILEDNING


Ann Kristin Bolstad, oppvekstsjef i Vaksdal


Lærer og hovedtillitsvalgt 
Marit Midtun.
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Lederskepsis


– Still opp, sier Marit Midtun. 


Hun er lærer og hovedtillitsvalgt og har full kon-
 troll over sjetteklassingene ute på gangen.


– Da går A-klassen først inn.


Elevene traver inn i klasserommet. Over det 
 grønne linoleumsgulvet. Under blikket til en 
 utstoppet ørn. Høyt oppe på den ene veggen er 
 det klistret et ensomt, rødt papirhjerte. Ved døra 
 inn til klasserommet henger små plakater med 
 overskriften «Slik vil vi ha det». 


– Jeg har aldri tenkt at det var fordi vi var så 
 dårlige, sier lærer Midtun om inntoget til Veile-
 derkorpset.


Det handlet heller om et sprik i resultater de 
 ikke kunne forklare, og at de kunne ha nytte av 
 bistand for å ﬁnne ut av det.


– Dagen du mener du er utlært, da er du ferdig, 
 sier den rutinerte læreren.


– Var det skepsis blant lærerne?


– Ikke så mye fra lærerhold. Det var nok mer 
 skepsis fra lederne, sier Midtun.


For det er lederne som får veiledning gjennom 
 ordningen. Det er der endringene skal begynne. 


Ifølge Utdanningsdirektoratet er målet bedre 
 læringsresultater og at alle elevene skal: 


O inkluderes og oppleve mestring


O beherske grunnleggende ferdigheter


O fullføre videregående opplæring


Det høres ﬂott ut. Som en form for omreisende 
 skolereparatører. Men da veilederne kom durende 
 inn med gode intensjoner og egne løsninger, gikk 
 det ikke knirkefritt.



Tillitskrise


– Det var noen utfordringer i startfasen, sier 
 Bolstad.


Hun får et bekreftende blikk fra rektor Antun.


– Vi opplevde at veilederne kom inn med et 
 utgangspunkt om at vi var dårlige til å drive utvi-
 klingsarbeid, men vi hadde ikke den oppfatnin-
 gen. Det tok lengre tid enn jeg hadde trodd å bygge 
 tillit og gjensidig respekt. Om noen skulle veilede 
 mine rektorer, skulle de ha ydmykhet og lytte til 
 hva de sa, sier Bolstad.


Hun tar en liten pause.


– Å veilede er å gå side om side. Det foregår ikke 
 ovenfra og ned. De kunne ikke komme utenfra og 


tenke at de hadde alle løsningene. Men så kom 
 tilliten på plass etter hvert, og da løsnet det, sier 
 Bolstad.


Og med denne lille gnisningen begynte over to 
 år med Veilederkorpset. Med ord som ståsteds-
 analyse» og «lærende organisasjoner». Begreper 
 som nok får det til å gå kaldt nedover ryggen til 
 en god del lærere. 


Men hvem er disse menneskene som skal gjøre 
 slike underverker for elever og lærere? Ifølge 
 Utdanningsdirektoratet består Veilederkorpset 
 av kompetente og erfarne veiledere som selv har 
 bakgrunn fra skoleledelse og skoleeierskap. 


– Min veileder var Rune fra Stavanger, sier opp-
 vekstsjef Bolstad.



Direktoratets utsendte


– Ja, vi hadde litt startvansker, sier Rune M. Knut-
 sen og humrer lett når han tenker tilbake på inn-
 marsjen i Vaksdal.


Han var teamkoordinator for de fem veilederne. 


Det første de gjorde var å besøke alle skolene. Fem 
 personer som troppet opp på nokså små skoler.


– Vi ble nok oppfattet som svært mektige. At her  
>
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     Hovedsaken   



SKOLEVEILEDNING



«Vi øvde oss på å være tilbakelente,  



spørrende og lyttende. Vi ville sikre at vi  ikke var for raske til å foreslå løsninger.»


Rune Knutsen, spesialrådgiver hos skolesjefen i Stavanger


kom det en hel gjeng fra Utdanningsdirektoratet. 


Det var ganske overveldende for de ansatte, sier 
 Knutsen.


De ble overrasket da de etterpå ﬁkk tilbakemel-
 ding om at de første møtene slettes ikke hadde 
 bydd opp til tillit og samarbeid.


– Vi prøvde å være lyttende og spørrende. Men i 
 ettertid er vi nok alle enige om at det ikke ble opp-
 fattet slik. Tillit er utrolig viktig for å etablere gode 
 relasjoner slik at man tør både å gi råd og motta 
 råd. Og vi hadde ikke klart å opprette nødvendig 
 tillit, sier Knutsen.


Han tar en kort pause.


– Vi måtte rykke tilbake til start igjen, for å si 
 det sånn.


Han er spesialrådgiver hos skolesjefen i Stavan-
 ger kommune og ble med Veilederkorpset i 2017 
 etter å ha blitt oppfordret til å søke. I hans periode 
 som veileder ble det satt sammen fem team som 
 hver hadde ansvaret for å veilede to kommuner.


– Basert på de to kommunene jeg har vært inne 
 i som veileder, synes jeg dette er en fantastisk ord-
 ning. At man setter av ressurser til å hjelpe kom-
 muner som strir med noe, til å komme over en 
 kneik, sier Knutsen. 


Han mener Utdanningsdirektoratet sydde 
 sammen et team med bred kompetanse som 
 utfylte hverandre.


– Noen hadde lang fartstid som rektor, andre en 
 master i skoleledelse. Mens jeg hadde mye erfaring 
 med bruk og analyse av statistikk og tall. Vi mat-
 chet hverandre godt, så vi var kjempefornøyde, 
 sier Knutsen.


Utdanningsdirektoratet sørger også for skolering 
 i veiledningsmetodikk, organisasjonsutvikling, 
 ledelse og skolevurdering. 


– Kommunene og skolene som er med, får også 
 tilsvarende kurs. Det gir en felles referanseramme 
 for det videre arbeidet, noe som er veldig nyttig, 
 sier Knutsen.


Men så var det dette med tillit.


– Det er så fort gjort å ende opp som en slags 
 rådgiver, hvor man forsøker å gi løsninger hele 
 veien. I Vaksdal var de allerede godt i gang, og de 


hadde masse kompetanse. Så vi øvde oss på å være 
 tilbakelente, spørrende og lyttende. Vi ville sikre 
 at vi ikke var for raske til å foreslå løsninger, sier 
 Knutsen.


Nå reiste de også kun to og to veiledere sammen 
 til skolene, ikke alle fem samtidig. 


– Det gjorde det mer avslappet og førte til bedre 
 diskusjoner.


Knutsen er glad for at tillitskrisen kom på bor-
 det umiddelbart.


– Da var det en utblåsning, og det tror jeg hjalp 
 oss i å komme videre sammen.



Overordning 


I kommunen hadde de allerede kartlagt og analy-
 sert elevresultater og andre undersøkelser. Det var 
 gjennomført ståstedsanalyse. Da Veilederkorpset 
 kom inn, begynte arbeidet med å ﬁnne ut hvor 
 det var mulig å gjøre grep. Læreplanen ble et nøk-
 kelord.


– Det endte opp med denne ﬁguren, sier rektor 
 Monika Antun og legger et laminert ark på bordet 
 med et par sirkler og en trekant.


Øverst står det læreplanforståelse.


– Det er ikke tilfeldig, sier Antun og dunker ﬁn-
 geren tre ganger på toppen av trekanten.


Hun sier det var en prosess med å gå fra et 
 detaljfokus på målene i læreplanen, til å bli trygge 
 på at det var helt greit å ta utgangspunkt i den 
 overordnede delen.


– Det ga oss handlingsrom. Man har så lett for 
 å hoppe over den overordnede delen og gå rett til 
 kompetansemålene. Man låser seg til dem og blir 
 stresset fordi man skal rekke gjennom alt. Arbei-
 det med Veilederkorpset gjorde at vi begynte å se 
 læreplanene i et nytt lys, sier Antun.


Det har blant annet medført at de nå jobber med 
 aldersblandede grupper. Hver uke, hele året. 


– Lærerne får brukt det de er ﬂinkest i, og det 
 har gitt et helt annet profesjonsfaglig samarbeid 
 mellom dem, sier Antun.


Vurderingsarbeidet var også en akilleshæl de 
 fortsatt jobber med. Samtidig var det store for-
 skjeller mellom skolene i hva de var gode i, og hva 


de ønsket hjelp til. Tross ulike utfordringer hadde 
 skolelederne et behov for å samle seg i større grad. 


– I store kommuner er det støttesystemer og 
 en stor administrasjon å lene seg på. Mens jeg må 
 være min egen fagavdeling og mitt eget støttesys-
 tem, sier rektor Antun, som sier sparringspartnere 
 er noe av det hun savner mest i lederjobben.


Derfor har de jobbet mye med å bygge lag, noe 
 de også påpekte overfor Veilederkorpset at var 
 viktig. 


– Deres jobb må være å hjelpe rektorene og 
 ledelsen til å hjelpe hverandre, sammen. Det ble 
 nok litt for mye veiledning med én og én leder. De 
 tenkte ikke alltid på hele gruppen samlet. Det er 
 noe Veilederkorpset bør reﬂektere over og ta med 
 seg videre, sier Antun.


Skolesjefen og alle rektorene får hver sin vei-
leder som gir personlig oppfølging. Antun hadde 
en rektor fra en skole i Hedmark som sin veileder. 
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– Vi var nok på telefonen med hverandre én 
 gang i måneden i snitt, men i enkelte perioder var 
 det mer, sier Antun.


Oppvekstsjef Bolstad, sier det for hennes del 
 handlet mye om struktur, oppfølging og planar-
 beid.


– Det blir en prosess med møter og mellomar-
 beid gjennom de to årene, sier hun.


Antun sier hun hadde løpende kontakt med 
 veilederen gjennom hele perioden.


– Det var telefonsamtaler av typen «hvordan 
 går det nå?». Av og til er det bare ﬁnt å høre noen 
 si at «nei, det får ikke vi helt til heller». Åh, det 
 har vært så godt å få høre noen ganger, sier Antun 
 og ler. 



Fra ledelse til klasserom


Veileder Rune Knutsen sier Vaksdal kommune 
 allerede var godt i gang med å skape en lederkul-


tur med kompetansedeling og støttefunksjoner.


– Når de utnyttet de forskjellige skoleledernes 
 kompetanse, var de et veldig godt team. De kom 
 langt med å dra nytte av hverandre, noe de også 
 oppdaget selv. Der de nok forbedret seg, var i en 
 større felles forståelse for hva de ville at Vaksdal-
 skolen skulle være, og en forpliktelse overfor det. 


At de skulle gå i samme retning, men bruke for-
 skjellige verktøy ut fra den enkelte skoles behov, 
 sier Knutsen.


Han sier veiledningen i stor grad skjer én til én, 
 basert på hva skolelederne selv rapporterer at de 
 har behov for. 


– Veilederkorpset retter seg bare mot lederne. Hvorfor 
 det?


– Teorien viser at for å skape endring på skoler, 
 betyr ledelse utrolig mye. Men det er selvsagt den 
 enkelte lærer som skaper endring ut mot elevene. 


Og her var oppvekstsjefen i Vaksdal veldig tydelig  
>


– Det er en viss  
 opptiningsperiode som 
 ikke er gjort unna på 14 
 dager, sier oppvekstsjef 
 Ann Kristin Bolstad (t.v.). 


Hun og rektor Monika 
 Antun sier tillit er den helt 
 avgjørende faktoren for at 
 veiledning skal fungere.



Ingen blir pålagt et veileder- korps. Så lenge kommuner med  skoleutfordringer tar tak, vil  ikke regjeringen endre på det.


Veilederkorpset er en sentral del av Oppføl-
 gingsordningen. Ifølge Utdanningsdirektoratet 
 er det «en ordning for kommuner som over tid 
 ikke oppnår ønsket utvikling på sentrale områ-
 der i opplæringen».


Ordningen har til og med fått et eget punkt i 
 regjeringsplattformen. Der står det at regjerin-
 gen vil «følge opp arbeidet med nedre grense 
 for skolekvalitet og systematisk oppfølging av 
 skoleeiere med vedvarende svake resultater på 
 læringsmiljø og faglig utbytte».


– Kommuner som har behov for hjelp iden-
 tiﬁseres og får tilbud om støtte. Veiledning fra 
 veilederkorps er ett av ﬂere mulige tiltak kom-
 munene kan velge å gå i gang med, svarer stats-
 sekretær Julie Midtgarden Remen (Høyre) via 
 e-post.


Hun sier de ikke har noen målsetting om å 
 trappe opp tilbudet. Enn så lenge er ordningen 
 frivillig for kommunene. Fylkesmennene kon-
 takter kommuner som skårer under en grense 
 på enkelte indikatorer og spør om de ønsker 
 veilederkorps. Men det er kommunene selv 
 som må søke.


– Er det noen plan om å gjøre det til et krav å ta 
 imot veilederkorps?


– Tilbudet om veilederkorps er fortsatt et 
 frivillig tilbud. Så lenge vi ser at alle som faller 
 under nedre grense tar tak i problemene, har 
 vi ikke planer om å endre dette, svarer Remen.



– Et frivillig 

tilbud
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 var de nødt til å se resultatene ute i klasserommet, 
 sier Knutsen.


Han understreker at de hadde ﬂere møter på 
 skolene med hele personalet til stede.


– Her ble lærerne involvert, og det var viktig at 
 de var trygge på det som skjedde. Vi ville synlig-
 gjøre for lærerne hva vi jobbet med. Et av suksess-
 kriteriene vi trakk fram i sluttevalueringen var å 
 involvere de tillitsvalgte. De er en veldig viktig res-
 surs i endringsprosesser, sier Knutsen.



Inn for landing


Lærer Marit Midtun sier lærerne tidligere har opp-
 levd at det blir satt i gang mange utviklingstiltak 
 på kort tid.


– Da blir det fort heseblesende, uten at noe får 
 lande skikkelig. Med Veilederkorpset var lærerne 
 opptatt av at denne gangen måtte ballen få lande. 


Så det ikke blir så mye av og på, sier Midtun.


Hun synes de har lyktes med det de siste par 
 årene.


– Vi er blitt bedre til å tenke langsiktig, og sko-
 lene i kommunen styrer i én felles retning, sier 
 Midtun.


Rektor Monika Antun anbefaler skoler og kom-
 muner å hive seg på ordningen om de får sjansen.


– Det er mye å lære. Men tenk grundig gjennom 
 hva du vil ha ut av det. Det er viktig at man eier det 
 selv. Da klarer man å bygge opp noe som står igjen 
 også etter at Veilederkorpset har dratt, sier Antun.


Oppvekstsjef Ann Kristin Bolstad mener Veile-
 derkorpset har gjort dem bedre rustet til å ta det 
 påbegynte utviklingsarbeidet videre. Men også hun 
 mener det er viktig å vite hvor man står før man 
 slipper til noen utenfra.


– Man bør ha en viss trygghet. Og bruk tiden i 
 startfasen. Det er en viss opptiningsperiode som 
 ikke er gjort unna på 14 dager. Så er det kjempevik-
 tig å avklare forventninger på forhånd, sier Bolstad. 


Mye handler om tillit til hverandre.


– Veiledning handler om å bygge gode relasjo-
 ner. Akkurat det vi lærere må gjøre med elevene 
 for å få til læring, skyter lærer Midtun inn.


– Når tenker dere at arbeidet skal vise seg i resultatene 
 til elevene?


– Standpunktkarakterene har gått opp de siste to 
 årene. Nå ligger vi på landssnittet. Det skjedde før 
 Veilederkorpset kom skikkelig i gang, og det viser 
 at vi allerede var på god vei, sier Bolstad.


Hun kikker ut vinduet, over et regntungt Vaks-
 dal.


– Akkurat dét tenker jeg vi skal ta æren for selv.



     Hovedsaken   



SKOLEVEILEDNING



Frivillig deltakelse og tid til å sette  seg inn i lokale forhold. Det tror  Steﬀen Handal er avgjørende for  veileder-suksess.


– Vi er i utgangspunktet positive til at Utdan-
 ningsdirektoratet bidrar til skoleutvikling lokalt 
 gjennom Veilederkorpset, sier leder i Utdannings-
 forbundet, Steﬀen Handal.


Han understreker at en viktig forutsetning bør 


være at det er frivillig, og at det er stor grad av 
 enighet lokalt om å invitere Veilederkorpset inn. 


Utdanningsforbundet har ikke fått mange tilba-
 kemeldinger fra lærere og rektorer om hvordan 
 ordningen fungerer. Handal tror mangel på «støy» 


indikerer at det i hovedsak har virket bra.


– Graden av suksess mener vi vil avhenge av 
 hvor mye tid veilederne får til å sette seg inn i 
 lokale forhold, noe som nesten alltid vil være suk-
 sesskriterier for lokal skoleutvikling, sier Handal.


Handal er redd Veilederkorpsets rolle framover 
 kan bli oppfattet negativt dersom de i større grad 



Utdanningsforbundet: 



Ingen lærerstøy om Veileder


Lærer Marit Midtun 
 mener de er blitt bedre til 
 å tenke langsiktig. 


 – Og skolene i kommunen 
 styrer i én felles retning, 
 sier hun etter oppfølgin-


gen fra Veilederkorpset.
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Veilederne har   fått mer tid



I de første årene var Veilederkorpset kun inne   i halvannet år. Nå er perioden utvidet til inntil   to og et halvt år.


Det er kun gjort én evaluering av Veilederkorp-
 set. Den kom i 2013 fra rådgivningsﬁrmaet 
 Rambøll. De gjennomførte en spørreundersø-
 kelse blant 671 veiledere, skoleeiere og sko-
 leledere som hadde deltatt i ordningen. Rundt 
 seks av ti svarte. I evalueringen ble det også 
 gjort intervjuer, casestudier, dokumentanalyse 
 og observasjon. 



Hvorfor søkte kommuner veiledning?


O 42 prosent grunnet svake elevresultater


O 35 prosent grunnet høy andel elever med 
 spesialundervisning


O 32 prosent grunnet andre årsaker 



Noen funn:


O 94 prosent av deltakerne mente veiledningen 
 hadde bidratt positivt til utviklingsarbeidet.


O Deltakerne mente det var en viktig forutsetning 
 at veilederne hadde erfaring fra skolesektoren 
 og høy faglig kompetanse.


O Det var stor variasjon i type tiltak som var 
 iverksatt. Flertallet av deltakerne mente vei-
 ledningen hadde ført til organisasjonsendringer 
 både på skoleeier- og skolenivå, men særlig på 
 skolenivå. 


O Deltakerne selv mente ordningen hadde ført 
 til varige endringer. Veilederne var litt mer til-
 bakeholdne. 



Utfordringer:


O Veiledningsperioden var relativt kort, og for-
 skerne var usikre på om det ville medføre varige 
 endringer. De påpekte at initieringsfasen i liten 
 grad involverte lærerne, noe som kunne gi utfor-
 dringer i gjennomføring av tiltak.


O Det var usikkert om kommunene og skolene 
 som deltok var de som trengte det mest.


O Det var vanskelig å mobilisere politisk nivå i 
 kommunene.


O Det stilles spørsmål ved om veiledningen i for 
 stor grad var preget av støtte framfor krav om 
 endring av praksis. 


Bildetekst xxx xxx xxx. 


vil bli pålagt å gå inn i skoler og kommuner som 
 faller under den deﬁnerte nedre kritiske grense 
 for kvalitet som er politisk vedtatt av Kunnskaps-
 departementet.


– Vi er kritiske til at «kvalitet» i denne sam-
 menheng deﬁneres av noen få indikatorer som 
 representerer et smalt utvalg av skolenes mandat, 
 og hvor dataene representerer forholdsvis høy grad 
 av usikkerhet, sier Handal.


Han mener derfor det er verdt å følge nøye med 
 på hvordan ordningen kommer til å virke i tiden 
 framover.



rkorpset
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Kort og godt



 Kultur i skolen



 Klassebilder



Den kulturelle skolesekken   får ny portal 


En ny nasjonal portal for Den kulturelle skolesek-
 ken (DKS) skal gjøre det enklere for utøvere å 
 melde inn sine forslag til DKS. For utøvere betyr 
 dette at det nå bli én portal og én frist (1. oktober) 
 for innmelding av forslag til DKS i hele landet. 


- Vi håper portalen vil gi mer oversikt og være 
 tidsbesparende, slik at vi kan åpne for enda ﬂere 
 profesjonelle produksjoner av høy kvalitet til barn 
 og unge, sier direktør i Kulturtanken Lin Marie Hol-
 vik i en pressemelding.


For DKS-planleggere vil den være et verktøy 
 for planlegging, publisering og evaluering. Kultur-
 kontaktene og lærere vil sikres god og relevant 
 informasjon om tilbudet, og vi vil få et bedre 
 grunnlag for data til rapporter og statistikk som 
 gir kunnskap om Den kulturelle skolesekken, heter 
 det i pressemeldingen.



«Det er ingen tvil om at mistillit til ord er  



mindre skadelig enn ubegrunnet tillit til dem.» 


Václav Havel (1936-2011), tsjekkisk poet og president


Elever som føler at læreren liker dem, leser ras-
 kere og bedre enn andre. Det viser en studie fra 
 Lesesenteret ved Universitetet i Stavanger.  


Postdoktor Maria Therese Jensen og kolleger 
 ved Lesesenteret ved Universitetet i Stavanger 
 (UiS) har stilt nær 3000 førsteklassinger spørs-
 mål om i hvilken grad de føler at læreren liker 
 dem. 


I tillegg har elevene fått svare på spørsmål om 
 hvor gode de selv synes de er til å lese, hvor gode 
 de er til å lese lange historier, hvor ﬂinke de er til 
 å lese sammenlignet med kameratene, og om de 


synes det er vanskelig å lese.


Konklusjonen er entydig: Elever som føler 
 seg likt av læreren, har et godt selvbilde av seg 
 selv, noe som igjen påvirker utviklingen av gode 
 leseferdigheter.


 – Funnene viser at det er avgjørende for lese-
 utviklingen at elevene opplever at læreren ser 
 dem og respekterer dem. Noen lærere kjenner 
 kanskje på dårlig samvittighet fordi de ønsker 
 å ivareta disiplinen bedre, men det er altså like 
 viktig for læringen at man bygger gode relasjo-
 ner med elevene, sier Maria Therese Jensen i en 
 pressemelding.



Verdsatte elever leser best



  Leseopplæring


En ny rapport fra forskningsstiftelsen Fafo viser 
 at studieforbundenes kursdeltakerne opplever at 
 deres praksiserfaring brukes aktivt i læringen, og 
 at læringstilbudet er tilpasset deres interesser og 
 behov. For mange av personene med kort formell 
 utdanning er kursene et nytt og positivt møte med 
 en teoretisk læringsarena. 


– Deltakere med lang formell utdanning er over-
 representert blant kursdeltakere. Samtidig oppgir 
 deltakere med kort formell utdanning i større grad 
 at kurset var arbeidsrelevant både for nåværende 
 og fremtidige jobber. Nytteverdien for tilknytnin-


gen til arbeidslivet er høyest for dem med kort 
 utdanning, sier Fafo-forsker Niri Talberg i en pres-
 semelding fra NTB. 


Studieforbundene er ideelle organisasjoner 
 med voksenopplæring som hovedformål, og bidrar 
 til organisert opplæring i mer enn 500 frivillige 
 og ideelle medlemsorganisasjoner. Mangfold i 
 kurstilbud og nærhet til deltakernes erfaringer 
 kjennetegner studieforbundenes arbeid. 


Rapporten «Studieforbundene som lærings-
 katalysator» kan lastes gratis ned fra Fafos 
 nettsider. 



 Voksenopplæring



Studieforbundene har fornøyde kursdeltakere 



Skoler dropper fotografering


Flere kommuner i Sverige kutter ut skolefotogra-
 fering, melder det svenske kringkastingsselskapet 
 SVT. Grunnen er EU-forordningen om personvern, 
 GDPR, som krever underskrift av alle foresatte 
 før bildene tas. Malmö er en av kommunene som 
 dropper fotografering av elevene fordi det krever 
 for mye administrasjon.


– Det er ikke en del av skolens oppdrag å tilby 
 de foresatte fotografering, sier Mats Johnsson i 
 byens utdanningsetat til SVT.


Å føle seg likt av 
 læreren styrker selv-
 bildet, og det påvirker 
 også utviklingen av 
 leseferdighetene, 
 ifølge en studie  ved 
 Universitetet i Sta-
 vanger (UiS).


 ILL.FOTO PAAL SVENDSEN


Strengere regler om å innhente samtykke fra foresatte 
 gjør at svenske skoler ikke lenger vil organisere fotogra-
 fering av elevene.


FOTO ANISSA THOMPSON/FREEIMAGES.COM
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Ut i verda


Georgiske lærarar som allereie har nådd pensjonsalderen, men som framleis 
 er i yrket, får tilbod om to årsløner for å avslutte lærargjerninga. I år har 6000 
 lærarar nytta seg av tilbodet, skriv nettavisa Gruzia Online. Pensjonsalderen 
 i den tidlegare sovjetrepublikken er 65 år for menn og 60 år for kvinner. Føre-
 målet er å skape ﬂeire ledige lærarstillingar, slik at ﬂeire unge vert motiverte 
 for å ta lærarutdanning.


Radiostasjonen Ekho Kavkaza har intervjua den kvinnelege læraren Kato Tsi-
 klauri. Ho er 83 år og har vore lærar i 52 av desse åra. Ho er ein av dei som tok 
 imot tilbodet, mellom anna fordi ho kjende at både skulen og foreldre meinte 
 det var på tide. Sjølv ville ho gjerne halde fram.


– Undervisninga var med på å halde meg levande. Det sprengjer i hjartet 
 når eg tenkjer på at skulestart nærmar seg, og at eg ikkje skal på arbeid, seier 
 83-åringen i eit intervju på kanalen si nettutgåve.


Utdanningsforskaren Simon Dzjananija seier til nettavisa at styresmaktene 
 må gjere meir på å sikre at nyutdanna lærarar blir gode nok.


– Vi må ikkje ende opp slik at dei som skal erstatte lærarane som sluttar, er  
 dårlegare, seier han og legg til at dette kan verte eit problem særleg på landsbygda.



Kontrollørane gjer 



lærarane meir stressa



 Georgia  Storbritannia



Eldre lærarar får sluttpakke 


Kontrollorganet Ofsted får kritikk i si eiga kartlegging av arbeids-
 miljøet til engelske lærarar og skuleleiarar.


Lærarane bruker mindre enn halvparten av tida si i klasserommet, og 
 resten til planlegging og administrative oppgåver. Ein monaleg del av tida går 
 med på å leggje inn data og gje tilbakemeldingar som ein del av førebuingane 
 til at inspektørane frå Ofsted kjem på besøk. Mange av lærarane meiner dette 
 skaper stress, både med omsyn til arbeidsmengda og at det fører til for sterk 
 vektlegging av skuleprestasjonar. 


Det går fram av undersøkinga som Ofsted sjølv har gjennomført, skriv 
 avisa The Guardian. Ofsted er eit statleg organ som fører tilsyn med skulane 
 i England.


I undersøkinga, som omfatta over 2000 lærarar, går det fram at lærarar 
 jobbar i gjennomsnitt 50 timar i veka i løpet av skuleåret, medan rektorar 
 i gjennomsnitt jobbar 57. Eit stort ﬂeirtal av lærarane sa dei var nøgde med 
 jobben, sjølv om mange gav uttrykk for at løyvingane er for små og at dei 
 ikkje vert nok verdsette av resten av samfunnet.


Ein annan sentral stressfaktor er «endelause møte» og kommunikasjon 
 med foreldre som ventar svar på e-post med det same, skriv The Guardian.


Mengda rapportering og dokumentasjon er med på å auke stressnivået for engelske 
 lærarar, ifølgje ei ny undersøking. 


ILLUSTRASJONSFOTO  ISTOCKPHOTO
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Utdanningstoppen



Intervju


det bedre at jeg ikke deltar. 


Til daglig reiser hun også kollektivt. Planen var 
 egentlig å sykle.  


– T-banen er jo vegg i vegg, så det er litt for fris-
 tende å hoppe på den, innrømmer hun, men sver-
 ger på at hun er opptatt av fysisk aktivitet. Gym 
 var  favorittfaget på barneskolen. 


– Og så likte jeg friminuttene. Da gikk det mye 
 i dødball og strikkhopping. Jeg var ikke så opptatt 
 av det faglige, men skjerpet meg skikkelig siste 
 året på ungdomsskolen. 


Da hun gikk på Stovner barneskole, varte en 
 vanlig skoletime tre kvarter. I dag har mange 
 elever dobbelttimer.


– Hva tenker du om at seksåringer har 90 minutters 
 økter?


– Det virker veldig lenge. Det må jeg ﬁnne ut av 



– Dette er kanskje Norges viktigste jobb, sier Marte Gerhardsen (46). 



I nesten ﬁre måneder har hun holdt hus i 10. etasje i Utdanningsetatens  kontorer i Oslo. 


TEKST   Kari Oliv Vedvik | kov@utdanningsnytt.no   FOTO Joakim S. Enger


Fra plassen sin i det åpne landskapet leder hun 
 Norges største etat, med om lag 15.000 ansatte. 


Første dag på jobb hilste hun på 250 ansatte i 
 administrasjonen. 


Planen er å la alle disse menneskene gjøre job-
 ben sin uten at hun blander seg for mye, sier hun: 


– Det jobber veldig mange ﬂinke folk her, og dem 
 er jeg avhengig av. 


– Jeg skal være tydelig når det gjelder retning, 
 men ikke for detaljorientert. Det er viktig at vi sør-
 ger for at lærerne i førstelinja har gode arbeidsvil-
 kår og muligheter til å gjøre den jobben de skal. 



Hopper etter Søgnen


I slutten av april ble det kjent at hun skulle ta over 
 som direktør for Utdanningsetaten i Oslo etter 
 Astrid Søgnen, en av de mest omtalte og omstridte 
 etatslederne noensinne. Søgnen regjerte i Oslo-
 skolen i 18 år. 


Der noen roste Søgnen for hennes gjennom-
 føringskraft, visjoner og reformer i Oslo-skolen, 
 ﬁkk hun kritikk av andre for økende målstyring, 
 personbehandling og lederstil. I 2018 eskalerte 
 konﬂikten. Utdanningsdirektøren var i åpen 
 maktkamp med byråd for oppvekst og kunnskap, 
 SVs Inga Marte Thorkildsen, og nektet å gå av da 
 byrådsleder Raymond Johansen (Ap) ba henne 
 fratre stillingen i september 2018. Først to måneder 
 senere undertegnet Søgnen en avtale om overgang 
 til en ny stilling i kommunen. 


– Søgnen ﬁkk kritikk for sin lederstil, og nå snakkes 
 det mye om tillitsbasert ledelse i Oslo. Hva legger du i det? 


– Tillitsbasert ledelse handler om å tro at folk 
 ønsker å gjøre en god jobb og også klarer det hvis 
 de følges opp på en god måte. Det handler om å 
 skape trygghet, samtidig som man opprettholder 
 fokuset på leveranser.  


Selv om Gerhardsen har solid erfaring som 
 toppleder, i tankesmien Agenda, som divisjonsdi-
 rektør i DnB og som generalsekretær i Care Norge, 
 påpekte mange at hun verken var utdannet peda-
 gog eller hadde jobbet i skoleverket. 


– Det visste også de fem som vurderte meg for 
 jobben. Det var en omfattende prosess før jeg ble 
 innstilt som nummer én, sier Gerhardsen. 


– Noen mente du ﬁkk jobben fordi du hadde partiboka 
 i orden. Hva tenker du om det?


– Jeg har ikke vært aktiv i politikken siden tidlig på 
 1990-tallet, så det synes jeg er en underlig påstand. 



Kennedy-tendenser


Arbeiderparti-historien i familien Gerhardsen er 
 likevel ikke å komme utenom. Marte Gerhardsen 
 ledet AUF i Oslo  midt på 1990-tallet. Hennes for-
 eldre, Tove Strand og Rune Gerhardsen har begge 
 lange karrierer som toppolitikere. Lillesøster Mina 
 Gerhardsen har vært politisk rådgiver for tidligere 
 statsminister Jens Stoltenberg, statssekretær ved 
 Statsministerens kontor og i Kulturdepartementet. 


Og bestefar Einar er kjent som selveste landsfaderen. 


– Dere er jo litt som Norges svar på Kennedy-familien?


– Ja, det er oss og Stoltenbergerne, men vi lever 
 ikke så glamorøse liv som Kennedy-familien gjør, 
 sier Marte Gerhardsen og ler. 


– Men familiehistorikken er ikke noe jeg kan 
 gjøre noe med. 


– Er du medlem av Arbeiderpartiet i dag?


– Ja. Jeg er stolt av det min bestefar utrettet og 
 arvelig belastet i så måte.


– Leste du kommentarfeltene da det ble kjent at du var 
 Utdanningsetatens neste direktør?


– Nei. Det overlot jeg til lillesøsteren min. Hun 
 er mye mer dreven enn meg på sånne ting. Hun 
 beroliget meg med at det ikke var altfor ille.



Dårlig taper


Å være en Gerhardsen har alltid ført til oppmerk-
 somhet. Da Tove Strand og Rune Gerhardsen tok 
 med døtrene på interrail på 1990-tallet, ble det 
 oppslag i VG. 


– Dere var tidlig klimavennlige?


– Tja. Jeg tror ikke vi tenkte på klimaet. Tog er en 
 innmari ﬁn reisemåte. Du har med deg hele krop-
 pen og forﬂytter deg annerledes. Jeg har reist på 
 interrail mange ganger med venner òg, jeg. 


Hun pleier å lese, mens reisefølget gjerne spiller 
 kort eller andre spill. 


– Spiller du ikke kort?


– Jeg kan spille kort, men jeg er en så innmari 
dårlig taper at det ødelegger stemningen. Da er 
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n i Oslo


hvordan de gjør. Jeg må lære og forstå før jeg gjør 
 endringer, sier Gerhardsen.



– Skal en lære, må en trives


Hun sier hun er opptatt av at etaten skal yte ser-
 vice til dem som er rundt omkring i klasserom og 
 barnehager. 


– Det er veldig mye bra i Oslo-skolen. En må ta 
 vare på det. Det er et sterkt fokus på læring, men 
 skal en lære, må en trives for å oppnå resultater. 


At alle har det godt og trygt, på skolen og hjemme, 
 er derfor en viktig faktor. 


– Oslo-skolene har ﬂere tester enn resten av landet. 


Vil du endre det?


– Det er det for tidlig å si noe om, men for 
 eksempel Oslo-prøven er blitt frivillig. De nasjo-
 nale prøvene er kommet for å bli. 


– Hvilke utfordringer er de største Oslo-skolen står 
 overfor nå? 


– Vi har et stort potensial i å gi gode lærings-
 opplevelser til de elevene som utfordrer oss mest, 
 enten det er på grunn av språkvansker, atferd, kort 
 botid i Norge eller dårlige sosioøkonomiske for-
 hold. Der har vi ennå ikke lykkes.  



Lærere bør ha høy status


– Hva slags inntaksordning mener du er den beste i vide-
 regående skole? 


– Det vil jeg ikke mene noe om. Et meget kom-
 petent utvalg er i gang med å vurdere forskjellige 
 modeller. Jeg er spent på hva de foreslår.


Høyre vil innføre fritt skolevalg i hele landet. 


Gerhardsen påpeker at hun er byråkrat og at hun 
 forholder seg til signalene fra politisk ledelse.


– Hvor ligger din lojalitet som direktør? 


– Utdanningsetaten har mange målgrupper, 
 der elevene er den viktigste. Vår byrådsavdeling 
 er våre sjefer. Jeg er lojal mot begge. 


– Hva er skolens viktigste oppgave? 


– Skolen har mer enn én oppgave. Ledestjer-
 nen er skolens formålsparagraf. Den kan ikke 
 oppsummeres i én setning. Vi må klare alle de 
 føringene vi får.  


Samtidig understreker hun at det er ingen tvil 
 om at skolen ﬁnnes for at elevene skal lære.


– Hvordan vil du beskrive lærerens status i dag? 


– Jeg opplever at det fokuset vi har i Oslo på at 
lærere utvikler seg sammen, gir dem status, og at 
foresatte og elever setter pris på lærerne sine. De 
burde ha høy status: Vi har utrolig mange dyktige 
lærere i Oslo.  
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